
در كلاس درس قرآن، از اهميت زبان عربي صحبت ش��ده بود. دانش‌آموزي كلافه و 
بي‌حوصله برخاست و سؤال كرد: »خانم! قرآن را دوست داريم اما چرا بايد به زبان عربي 

باشد؟ 
برخي بچه‌ها به او و كلامش اعتراض كردند. برخي نيز در تأييد حرفش، با او هم‌زبان 
و همدل شدند. او را به‌خاطر نفس سؤال‌كردن و كنجكاوي‌اش تشويق كردم. با اشعار به 
اين موضوع كه ش��يوة اعتراض اين دختر، بيش��تر تحت تأثير هجمه‌هاي فرهنگي روز به 
مقدس��ات مذهبي‌ است، فرصت يافتم به سايرين يادآوري كنم كه به هر دليلي »در بدو 
امر«، به س��ؤال‌كننده متعرض نشوند و توصيه كردم كه بنابر سفارش قرآن كريم، بايد با 
س��عة صدر قول‌هاي گوناگون را شنيد و پس از تفكر و تدبر، از بهترين آن‌ها تبعيت كرد 

)زمر/ 18(.
كلاس ساكت شد و آماده براي اينكه سخن قانع‌كننده‌اي بشنود.

به دانش‌آموز سؤال‌كننده رو كردم و گفتم: »من در پاسخ تو فقط به ذكر يك دليل 
بسنده مي‌كنم اما يافتن دلايل ديگر را برعهدة همة دانش‌آموزان كلاس مي‌گذارم؛ به اين 
ترتيب كه هركس از شما دلايلي منطقي براي نزول قرآن به زبان عربي بياورد، علاوه بر 
اس��تفاده از نظراتش در جمع كلاس و نيز ثبت آن‌ها در يك مجموعة تحقيقي از درس 
قرآن به‌نام خودش، امتياز ويژه‌اي براي نمرات مستمر پايان ترم نيز دريافت خواهد كرد.«
موافقت بچه‌ها را در چهره‌شان احساس كردم. دريافتم اكنون انگيزه‌هايي قوي براي 
آموخت��ن و در واقع حل اين ش��بهه دارند؛ پس آغاز ك��ردم: »خداوند زبان آخرين كتاب 
و در حقيق��ت ختم كلام خود را از ميان قومي برگزيد كه اكنون به اعتراف دانش��مندان 
زبان‌ش��ناس دنيا، كامل‌ترين، وس��يع‌ترين و غني‌ترين زبان دنيا از آنِ آنان اس��ت! پس 

نيلوفر هادوي
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همان‌گونه كه آخرين دين، كامل‌ترين دين است، لازمه‌هايش 
ـ يعن��ي پيامب��ر و زبان وي ـ نيز بايس��ت كام��ل، بي‌نقص و 

جاويدان باشند.
از طرف ديگر، مي‌دانيم كه اقوام عرب و فرهنگ و شرايط 
زندگ��ي آنان )البت��ه به غير از تي��رة ابراهيم)ع(( هميش��ه از 
»تفكر«، »علم‌جويي« و حتي »سواد معمولي« فاصله داشته‌اند 
اما يكي از دلايل اينكه خداوند براي ارسال قرآن بر بني‌آدم اين 
زبان را برگزيد، اين است كه اين زبان خود منشأ الهي دارد. )در 

حالي‌كه ساير زبان‌ها منشأ بشري دارند!(
حكم��ت خداوند بر اين ق��رار گرفت ك��ه كلام دينش را 
در پهن��ة زبان »اين قوم« نازل كن��د و آنان را از همان ابتدا با 
الهامات خود به س��متي رهنمون ش��ود كه نتيجة كار و وضع 
زبانشان با قوانين علمي، طبيعي و تجربي كاملًا منطبق باشد. 
مثلًا چرا كلماتي مانند: الشّ��مس، البئر، العين، النّار، الدّار و...، 

مؤنث مجازي‌اند؟«
هر يك از دانش‌آموزان نظري داد اما تقريباً پاس��خ اصلي 
بيان نش��د. لذا ادامه دادم: اگر كمي تأمل كنيم، مي‌بينيم كه 
در زب��ان عربي هر كلمه‌اي كه صفت زاي��ش و زايندگي دارد، 
مؤنث است. مثلًا شمس مؤنث است؛ چون از خود نور و حرارت 
دارد ولي قمر )ماه( مؤنث نيس��ت، چ��ون نور و حرارتي ندارد. 
بئ��ر )چاه( دائم در حال جوش��ش و بي��رون دادن آب از خود 
اس��ت. عين )چشمه( دائم در حال ريزش آب است. نار )آتش( 
ذات��اً و دائم��اً در حال توليد و زايش نور و گرماس��ت. و... البته 
بعضي كلمات را هم ميي‌ابيم كه نمي‌توان اين‌گونه درباره‌شان 

قاعده‌اي ذكر كرد.
اكنون چند كلمة هم‌خانواده برايتان مثال مي‌زنم كه همه 

از مادة حَمَم گرفته شده‌اند: 
حُمام و حُمّي: تب و حرارت بالاي بدن

حَميمَئ: آب يا شير گرم شده
حَمّام: مكان استفاده از آب گرم و محل گرم

حَميم: آب داغ و سوزنده و نيز دوست گرم و صميمي، و...
اكنون اين سؤال پيش مي‌آيد كه: حمام و حَمامئ )كبوتر( 
چ��ه وجه اش��تراكي از نظر معنا با كلمه‌ه��اي ديگر دارند؟ آيا 

صفت گرمي در مفهوم اين مشتق آخري هم وجود دارد؟ 
دانشمندان زيست‌شناس پس از تحقيق و مطالعات خود 
دريافته‌اند كه كبوتر و كبوترسانان در مقايسه با ساير پرندگان، 
»گرم‌ترين بدن« را دارند! آيا عرب در آن عصر مي‌توانس��ته با 
محدوديت‌هاي علمي ـ كه حتي تعداد باسوادان سرزمين حجاز 
انگشت‌شمار بوده است! ـ ميزان‌الحراره و آزمايشگاه حيوانات و 

دانش فيزيولوژي جانداران در دسترس داشته باشد؟
فقط يك‌چيز مي‌توانيم بگوييم و آن هم اينكه با توجه به 
اطلاعات ما از ش��رايط، علاقه‌ها و ويژگي‌هاي زندگي عرب آن 

زمان، اين مطالب نمي‌تواند زاييدة فكر او باشد و حكمت‌ بالغة 
خداوند در اين كار بوده است و بس!1«

س��اكت شدم و كلاس غرق تفكر ش��د. شايد خيلي‌ها به 
قضاوت‌هاي عجولانة خود در مورد اين زبان عجيب و ش��گفت 
و نيز به قداست زبان وحي مي‌ انديشيدند و شايد هم به درس 

ساعت بعدشان كه درس عربي بود!
٭٭٭

آنچ��ه در ادامه آمده، خلاص��ه‌اي از تحقيق دانش‌آموزان 
درباره اين موضوع است كه با بررسي مطالبشان، مجموع آن را 

در كلاس درس بازگو و به خود آنان منعكس كردم: 
اكثريت قريب به اتفاق دانشمندان زبان‌شناس دنيا، زبان 
عربي را زباني كامل معرفي كرده‌اند. در واقع، زبان عربي با غنا 
و پيچيدگي بس��ياري كه در دس��تور زبان و قواعد خود دارد، 
راه تحريف آيات قرآن را بر كس��اني كه مي‌خواهند به عبارات 
آن دس��تبرد بزنند، بس��ته است. مثلًا برخلاف س��اير زبان‌ها، 
اگ��ر كلمه‌اي از يك عبارت را حذف كنيم يا تغيير دهيم، كل 
عبارت به‌هم ريخته مي‌ش��ود. زيرا تم��ام واژگان آن جمله، از 
نظر جنسيت )مذكر و مؤنث بودن(، تعداد )مفرد، مثنا و جمع 

بودن( و ساير ويژگي‌ها مي‌بايد تبديل و تغيير يابند!
از سوي ديگر، اگر به لغاتي كه در زبان فارسي در محاورات، 
مكتوبات و... به‌كار مي‌بريم دقت كنيم، درميي‌ابيم كه بسياري 
از آن‌ها، اشتقاقات و هم‌خانواده‌هاي واژگان عربي هستند. اين 
كلمات را در اشعار بزرگان و آثار و تأليفات پيشينيانمان ـ چون 
بوعلي س��ينا، بيروني و... ده‌ها منجم، رياضي‌دان، فيلسوف و... 
ـ نيز ميي‌ابيم. اغلب اين بزرگان هم تمايل به كتابت آثار خود 
به زبان عربي داش��تند. زيرا زب��ان مطرح علمي در آن روزگار، 
زبان عربي بود كه البته پس از گذشت زمان آثار و كتب اينان 

به‌تدريج به فارسي برگردانده شد.
مثلًا واژه‌هايي چ��ون »اخراج«، »مكالم��ه«، »امتحان«، 
»تصديق«، »انجماد«، »تمارض«، »تعلّم« و... كه در گفتار ما 
رايج هستند، از مصادر ثلاثي مزيد گرفته شده‌اند و از همين‌ها 
به‌راحتي و از روي اصول مي‌توان »اسم فاعل«، »اسم مفعول«، 
»اس��م مكان و زمان«، »صفات مشبّهه«، »صيغه مبالغه« و... 

س��اخت ك��ه همان‌ها هم ب��از در زبان ما ب��ه فراواني يافت 
مي‌ش��وند؛ مثل »ص��ادق«، »ممتح��ن«، »مريض«، 

مه«. »عّال
از جنب��ة فصاح��ت و بلاغت زبان 

3233



قرآن مي‌توان گفت اگر اعجاز هر يك از پيامبران پيشين بنا به 
اقتضاي زمان خود، توانايي‌هايي بوده است كه سرامد عصر خود 
به‌شمار مي‌رفت ـ مثل رواج و پيشرفت فن جادوگري و ساحري 
در زمان حضرت موس��ي)ع( كه اعجاز ايشان بر سحر آنان غلبه 
و استيلا يافت و يا ترقي فن طبابت در زمان حضرت عيسي)ع( 
كه اعجاز آن نبي بزرگ بر علم و دانسته‌هاي طبي حكيمان آن 
زمان غلبه و اشراف يافت ـ در زمان بعثت آخرين پيامبر، زيباتر 
از كلام وحي يافت نمي‌شد كه روي دست اشعار بسيار جذاب و 

فصيح عرب آورده شود.
اش��عار حماس��ي عرب از مرد صح��را ناگهان و در چش��م 
برهم‌زدني، يك مرد جنگي در معركة نبرد مي‌ساخت و جنگ‌هاي 
قبيله‌اي راه مي‌انداخت! و زنان عرب با سحر كلام خود رگ حميّت 
و جاهليت مردان را براي برپايي جنگ و ستيز تحريك مي‌كرد. 
يا اشعار عاش��قانه و توصيفات شاعران عرب در وصف محبوب و 
معشوق نيز زبانزد عرب و عجم بود و سحر و جادوي كلامشان بر 

دل‌هاي شنوندگان حكاياتي براي خود داشت!
قوم مش��رك، از ت��رس تأثير گرفتن مردان و زنانش��ان از 
سخنان تازه‌اي كه از زبان يك امّي درس ناخوانده بيان مي‌شوند 
كه به تازگي مدعي پيامبري ش��ده اس��ت، يعني محمدامين، 
به يكديگر س��فارش مي‌كنند زماني كه محمد لب به س��خن 
مي‌گش��ايد، گوش‌هاي خود را بگيرند؛ مبادا سحر سخنانش و 
جادوي رفت��ارش آن‌ها را از خدايش��ان روي‌گردان كند! آنان 
دريافته بودند ك��ه كلام قرآن چه تحول بنيان برافكني ايجاد 
مي‌كن��د و مي‌تواند، آري »مي‌توان��د« فقير و غني، مرد و زن، 

برده و ارباب و... را اسير خود كند!
تاريخ؛ ش��وق تجمع هر هفتة اع��راب را در »بازار عكّاظ« 
براي شنيدن اشعار و سخنوري‌هاي زيباي شاعرانشان ـ كه از 
ش��نيدن آن سروده‌ها مسرور و محسور مي‌شدند ـ ثبت كرده 
است. از س��وي ديگر اگر خوب بنگريم درميي‌ابيم كه آخرين 
پيامبر براي هدايت بش��ر از ميان قومي برخاس��ت كه خود از 
هم��ه نيازمندتر به هدايت ب��ود؛ به‌دليل رفتارهاي عجيب 
و تأثربرانگي��زي چون برادركش��ي، زنده به گور كردن 

دختران، جنگ‌هاي طولاني بي‌ريش��ه و اس��اس، بت‌پرستي و 
شركي جاهلانه و... بنابراين مي‌بايد هم‌وطن و هم‌زبان اين قوم 
باشد تا زبان آنان را بداند و آنان نيز زبان وي را بفهمند. و ديگر 
اينكه بسياري از كشورها و سرزمين‌هاي مسلمان‌نشين در پهنة 
گيتي، يا خود عرب‌اند و يا به هر جهت قرابتي با زبان عربي دارند. 
آن‌ها براي سفر به مكان‌هاي مقدس، از جمله سرزمين وحي ـ 
كه محل تجمع هم‌دينان و هم‌آيينان اس��ت و امكان آشنايي و 
گفت‌وگو و نزديكي بيش��تري ميان مسلمانان را فراهم مي‌سازد 
ـ قهراً به زبان مش��تركي نياز دارند. توجه داش��ته باشيم كتاب 
آس��ماني به هر زباني وحي مي‌ش��د، همواره مردماني بودند كه 

متعرض شوند: »چرا كتاب به زبان مادري ما نيست!«
اين زبان با برخي زبان‌ها چون فارسي، آميختگي و اختلاط 
فراواني دارد و بس��ياري از فارسي‌زبانان، به‌خاطر آموختن زبان 
دش��وار عربي، تازه بر زبان و ادبيات بسيار زيبا و غني فارسي ـ 
كه زبان مادري ايش��ان اس��ت ـ تسلط و اشراف پيدا مي‌كنند. 
تصور كنيد اگر انبوه واژگاني را كه در اشعار شاعران گران‌قدري 
چون حافظ، س��عدي، مولوي و... وجود دارند و از اشتقاقات و 
كلمات زبان وحي هستند، از اشعار ايشان حذف كنيم، آن هم 
به اين بهانه كه فقط و فقط بايد از كلمه‌هاي فارس��ي استفاده 

كرد)!(، چه از اين اشعار بجا مي‌ماند؟
بد نيست اشاراتي كوتاه نيز به ويژگي‌هاي ديگر زبان عربي 

داشته باشيم.
• موزون بودن و آهنگين بودن واژگان قرآني، س��ليس بودن 
حروف و متفاوت تلفظ كردن حرف‌هاي مش��ابه؛ مثل حروف 
»س��ين«، »صاد« و »ث«، يا ح��روف »زاء«، »ذال«، »ظاء« و 
»ضاد«. اين تفاوت در زبان فارس��ي نيس��ت و حروف مشابه، 

يكسان و بي‌تفاوت تلفظ مي‌شوند.
• در كلام آس��ماني خداون��د، لغات��ي از 11 زبان )س��يوطي، 
1362: 4( از اقوام ديگر نيز به چشم مي‌خورد )كه بدون تكرار 
هر لغت از هر زبان، مجموعاً 150 واژه را ش��امل مي‌شود(. اين 
هم از حكمتي الهي ريش��ه مي‌گيرد كه يادگار و اثري از زبان 

ساير مردمان در قرآن باشد. 
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